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Diplomová práce s názvem "Analýza heterocyklických aromatických aminů v kávě 

metodou plynové chromatografie“ je věnována hledání vhodné metody pro stanovení 

heterocyklických aromatických aminů (harmanu a norharmanu) v kávě, které vznikají při 

pražení kávových zrn a patří mezi mutagenní látky. Vzhledem k tomu, že káva je složitá 

matrice, je práce věnována především hledání vhodného postupu přečištění kávové matrice a 

použití vhodné analytické metody pro jejich kvantifikaci. 

V teoretické části se autor podrobně věnuje kávě jako takové, od její historie přes 

technologii zpracování kávy po způsoby její přípravy. V další části pak popisuje složení kávy 

z chemického hlediska a analytické metody, které jsou nejvíce využívané pro stanovení 

různých látek obsažených v kávě. Teoretická část je zpracována rozsáhle a mám k ní pouze 

pár formálních připomínek – v textu chybí odkaz na obrázek 3, na kterém je zobrazeno 

větvení kávovníku. V kapitole 2.3.10 s názvem Mletí pražených zrn by bylo vhodnější 

prohodit odstavec 2 a 3 pro lepší návaznost textu. Podobně v kapitole 2.4 (Hodnocení kvality 

a degustace kávy) by bylo vhodné text seřadit jinak, aby lépe navazoval a byl čtivější. 

Experimentální část práce je psána velice přehledně. Na str. 41 mi akorát chybí typ 

použité SPE kolonky, který je ovšem uveden v dalším textu.  

Část Výsledky a diskuze je psána velmi čtivě. Autor zde popisuje rozsáhlou 

optimalizaci extrakce surových zrn kávy s použitím vysokotlaké extrakce rozpouštědlem. 

Dále byly optimalizovány dva extrakční kroky s použitím extrakčního systému kapalina-

kapalina jako levnější alternativy k extrakci pevnou fází (SPE). V následném stanovení 

koncentrace heterocyklických aromatických aminů byly využity a porovnány tři kvantifikační 

metody.  

K práci mám následující otázky a připomínky: 

1. Pro čtenáře je přehlednější a čtivější, pokud se v textu poprvé použitá zkratka 

vysvětlí a následně se již používá pouze zkratka. 



2. Optimalizovali jste podmínky extrakce pevnou fází podobně jako jste 

optimalizovali podmínky extrakce v systému kapalina-kapalina? 

3. Na str. 40 uvádíte testované vzorky kávy. Můžete zde uvést, o jaký typ kávy se 

jednalo (Arabica, Robusta), případně odkud káva pocházela? 

4. V práci uvádíte, že jste prováděli optimalizaci vnitřního standardu. Můžete zde 

okomentovat výsledky této optimalizace? 

 

Předložená diplomová práce se zabývá zajímavým a aktuálním tématem analýzy kávy. 

Na této práci velice oceňuji její rozsah a množství provedených experimentů.  

Práce je psaná srozumitelně, s minimem překlepů a pravopisných chyb. Svou koncepcí, 

rozsahem a způsobem zpracování splňuje veškeré požadavky na diplomovou práci. 

Diplomovou práci proto doporučuji k obhajobě. 

 

V Olomouci, 7.5.2018 

 

Mgr. Hana Tomková, Ph.D.   


